
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Piotra Kaletê
na 77. posiedzeniu Senatu

w dniu 26 maja 2011 r.

Oœwiadczenie skierowane do ministra sprawiedliwoœci Krzysztofa Kwiatkowskiego

Szanowny Panie Ministrze!
W zwi¹zku z wp³ywaj¹cymi do mojego biura senatorskiego licznymi protestami od aplikantów rad-

cowskich dotycz¹cymi projektu ustawy o pañstwowych egzaminach prawniczych sk³adam niniejsze oœ-
wiadczenie.

W uzasadnieniu protestu czytamy:
W toku procesu legislacyjnego pojawi³a siê propozycja, aby absolwenci studiów prawniczych mogli

reprezentowaæ klientów przed s¹dami na takich samych zasadach, jak profesjonalni pe³nomocnicy wy-
konuj¹cy kwalifikowane zawody prawnicze.

Aplikanci radcowscy odbywaj¹cy kilkuletni¹, wymagaj¹c¹ aplikacjê zakoñczon¹ trudnym egzaminem
zawodowym protestuj¹ przeciwko takiemu rozwi¹zaniu. Uwa¿aj¹, i¿ przepisy, które umo¿liwi¹ reprezen-
towanie klientów przed s¹dem przez osoby nieposiadaj¹ce odpowiedniej praktyki ani ukoñczonej aplika-
cji prawniczej, mog¹ wyrz¹dziæ krzywdê milionom Polaków. Automatyczne zwiêkszenie liczby
uprawnionych do wystêpowania przed s¹dami o wszystkie osoby koñcz¹ce studia na wydzia³ach prawa
odbêdzie siê bowiem kosztem radykalnego obni¿enia jakoœci takich us³ug. W praktyce przeciêtny obywa-
tel nie odró¿nia poszczególnych zawodów prawniczych. Nie bêdzie równie¿ w stanie odró¿niæ niedoœwiad-
czonego absolwenta prawa od profesjonalnego pe³nomocnika. Negatywne skutki dzia³ania prawników
nieposiadaj¹cych odpowiedniego przygotowania do wystêpowania przed s¹dami bêd¹ siê rozci¹ga³y tak¿e
na profesjonalnych pe³nomocników, obni¿aj¹c ich presti¿ zawodowy, a w rezultacie podwa¿aj¹c zaufanie
spo³eczne do wszystkich zawodów prawniczych oraz do wymiaru sprawiedliwoœci. B³êdy pope³niane przez
osoby bez odpowiednich kwalifikacji niew¹tpliwie bêd¹ musia³y byæ naprawiane przez profesjonalistów.
Nie mo¿na jednak wykluczyæ, ¿e niektórych b³êdów nie bêdzie ju¿ mo¿na naprawiæ.

W zwi¹zku z powy¿szym zwracam siê do Pana Ministra z pytaniami.
1. Jakie jest stanowisko Ministerstwa Sprawiedliwoœci w wy¿ej omówionej sprawie?
2. Czy w pracach nad proponowanym projektem zmian w ustawie o pañstwowych egzaminach pra-

wniczych wziêto pod uwagê opiniê aplikantów radcowskich?
3. Czy w opinii Pana Ministra zaproponowane zmiany w ustawie o pañstwowych egzaminach nie

spowoduj¹ obni¿enia jakoœci us³ug prawniczych?

Z powa¿aniem
Piotr Kaleta




